
 

CONSELL DE BARRI EXTRAORDINARI DEL BAIX GUINARDÓ 
 

Data: 28 de novembre de 2022 a les 19:00 hores. 
Lloc: Seu del Districte (Ronda Guinardó, 49) 

Assistents:  

Taula: Rosa Alarcón (Regidora d’Horta-Guinardó), Núria Carmona (Consellera 
Tècnica d’Horta-Guinardó), Elena Amat (Gerent d’Horta-Guinardó), Marc Guallar 
(Conseller de Baix Guinardó), Enric Buscarons (Vicepresident del Consell de Barri del 
Baix Guinardó) i  

Ordre del dia: 

 
1. Cuidem Barcelona  
2. Temes d’interès del barri  
3. Mercat l’Estrella  
4. Precs i preguntes  
 
Desenvolupament de la sessió. Temes tractats i recull 
d’acords. 
 
El Conseller de Barri inicia la sessió i dona pas a la Regidora, Rosa Alarcón, per obrir 
el primer punt de l’ordre del dia. 
                

1. Cuidem Barcelona 
 
La Regidora introdueix el primer punt de l’ordre del dia i dona el torn de paraula a la 
Sra. Gemma Soto per explicar el projecte de neteja Cuidem Barcelona. 
 
Facilita dades de ciutat: 

- Més de 2000 persones treballant al dia a la ciutat 
- 400 persones noves contractades més a la plantilla  
- 25.000 contenidors renovats 
- 14% més d’inversió respecte al contracte anterior 
- 600 nous vehicles elèctrics arribant als 870 respecte als 270 del contracte 

anterior. D’aquests 870 vehicles, 160 aniran destinats a la recollida i 710 a la 
neteja.  

- 40 persones  per informar a la ciutadania 
 

Barcelona es divideix en quatre zones de neteja, i cada zona consta d'una empresa 
contractada per a dur a terme el projecte de Cuidem Barcelona. En el cas del Baix 
Guinardó, que forma part de la Zona Nord ( Horta-Guinardó i Nou Barris), l'empresa és 
Valoriza.  
 



El nou pla de neteja es va instaurar a la Zona Nord el passat 12 de setembre, de 
manera progressiva. 
 
A la Zona Nord hi ha 4 centres de treball, un situat al barri del Baix Guinardó. De 9 
centres nous que hi ha a la ciutat, gairebé la meitat es troben a la Zona Nord. 
 
El Nou Plec de l’Ajuntament aposta per l’electrificació. El 75% dels vehicles de neteja 
seran elèctrics, però els de recollida seran un 44%. S’intenta reduir la molèstia de 
soroll. Dels 39 camions de buidatge de contenidor que hi ha a la Zona Nord , 11 son 
elèctrics, per sobre de la mitjana de ciutat. 
 
L’adhesió de nous vehicles elèctrics es farà de forma gradual per falta de 
subministrament i altes factors a nivell mundial. Han d’arribar 216 i fins el moment 
actual només han arribat 31. 
 
Els serveis de neteja consistiran en: 

- Neteja bàsica:  
               · Escombrat manual o motoritzat 
               · Escombrat mecànic: mixt o dual 
               · Neteja amb aigua 

- Neteja complementària 
               · Neteja de taques i racons 
               · Neteges excepcionals 

 i altres: repàs de tardes, zones verdes, neteja sota, neteja immediata, neteja 
en dies festius, buidats extres de papereres, etc, adaptant-se a les diferents 
necessitats de la ciutat. 

 
El nou servei de neteja també comptarà amb noves millores a la zona: hi ha un servei 
només de neteja d’orins, Neteja passa a fer la neteja dels grans parcs de forma diària, 
més capacitat per atendre actuacions immediates, escombradores adaptades pel carril 
bici, intensificació dels serveis de neteja dels residus per sota dels contenidors, el 
servei de neteja de la temporada alta augmenta des del maig a l'octubre, increment de  
brigades de neteja comunitària, encarregats d’inspecció d’incidències. 
 
El baldeig es farà en torn nocturn, un cop per setmana. Hi ha reforç extra als carrer 
Camèlies, Marina i Travessera de Gràcia, que serà de dos cops per setmana. 
 
Al barri de Baix Guinardó s’implementarà el següent sistema de neteja: 
 
     · Mixt: 3 dies a la setmana 
     · Manual: 3 dies a la setmana 
     . grans parcs : 7 dies a la setmana 
     . mensualment neteja per sota dels contenidors. 
 
 
 
  
 



.Respecte a la recollida: 
 
A escala de la Unió Europea s'han marcat uns objectius; l'any 2025 aconseguir un 
65% de reciclatge, actualment estem al 40%. 
 
Respecte als contenidors, s'han augmentat una sèrie d'estratègies: 
 

- augmentar el nombre de contenidors de recollida selectiva 
- tindran boca calibrada 
- contenidor groc també serà per metall 
- la part de darrera és més baixa per tenir més visibilitat de pas 
- agrupar els contenidors en 5 fraccions 
- canviar ubicacions per facilitar accés 

 
El servei de neteja de contenidors per sobre i per dins també s'intensificarà i es durà a 
terme un cop al mes a diferència de la contracta anterior que era quadrimestral. 
 
S’estableix una recollida mínima: 
      -     rebuig :  diària en torn de nit 

- orgànica: dies alterns en el torn de la nit 
- resta de fraccions: de dia i dies alterns, excepte el vidre que és setmanal. Si hi 

ha un us intensiu d’un contenidor s’augmenta la recollida. 
 
Respecte al servei de recollida de residus se substituiran 1000 contenidors de càrrega 
bilateral per contenidors de càrrega lateral a la zona. 
 
Tanmateix, la recollida d’andròmines es manté els dilluns, a la zona nord, de 20h a 22h 
i s'especifica que els mobles s'han de deixar davant el portal de cada casa i, reitera 
que el veïnat respecti el dia escollit.  
 
El Punt Verd Mòbil del barri de Baix Guinardó es troba: 
                  · Mercat Estrella (ubicació temporal): Pl. d’Alfons el Savi, 2 els dimecres de 
8:30 h a 14:00 h 
                  · Lepant – Taxdirt dimecres de 16:30 a 19:00 h 
                  · Pl. de la Font Castellana (Av. Mare de Déu de Montserrat/Francesc 
Alegre) dijous de 16:30 a 19:00 h 
 
Tots els vehicles gaudiran d’un GPS perquè així es puguin controlar de forma òptima 
els serveis. 
 
Per a qualsevol dubte o incidència el ciutadà es podrà comunicar amb els serveis de la 
neteja de l'Ajuntament a través de: Barcelona a la butxaca, el 010 i el 900 226 226. 
 
El XEAB- Xarxa d’Equipaments Ambientals de Barcelona organitza accions a entitats, 
escoles per fomentar i sensibilitzar sobre el reciclatge. 
 
La Regidora tanca el punt de l’ordre del dia manifestant que estem en un moment de 
transició i aquest estiu la neteja no ha estat lo suficientment bé i no estem en el 



moment òptim però si es valora que serà així al gener. A part de la campanya de 
civisme a nivell de ciutat, hi ha una segona campanya des del districte, juntament amb 
GUB, adreçada al no compliment de normativa respecte la recollida de trastos vells i 
els excrements i orins dels animals de companyia. 
 

2. Temes d’interès del barri 
 

El Conseller de Barri dona pas al punt dos de l’ordre del dia proposat per l’Associació 
de Veïns i Veïnes del Baix Guinardó. Pren el torn de paraula Raül Barahona per 
explicar les diferents millores que demana l’associació.  
La Regidora dona resposta en el punt de precs i preguntes 
 

- Parc de les Aigües: és un dels parcs del barri que té una il·luminació molt 
deficient. També hi ha problemes amb el tancament del parc. No se saben els 
horaris ni d’obertura ni de tancament, hi ha molta gent que es queda tancada 
dins del parc. Incidències en l’ús de la zona frontó i zona picnic. Mereix un 
estudi de districte per mirar com es pot millorar. 
 
La Regidora planteja que s’està treballant en diferents plans: zona infantil i 
convivència amb animals de companyia, zona frontó i soroll i  especialment  
neteja, que millorarà molt quan arribin els vehicles al juliol. 
 

- Torrent del Lligalbé: és un projecte que s’ha de desenvolupar i  afecta a part 
privada i pública i s’ha de treballar el més aviat possible. 
 
La Regidora manifesta que no s’està aconseguint tot el consens que es voldria 
dins propi Ajuntament i amb els veïns. Es continua treballant per combinar els 
posicionaments dels veïns i Planejament. 
 

- Mobilitat: hi ha un problema amb els busos turístics al carrer Cartagena. 
Durant la pandèmia es va aturar, però aquest estiu els veïns de la zona han 
patit les molèsties, al no poder tancar les finestres dels seus habitatges, per 
culpa de la contaminació acústica que provoquen els autobusos.  
Respecte a la ronda de Dalt, entren i surten de la ciutat milers de vehicles que 
afecten alguns carrers del Baix Guinardó. Demanen estudiar-ho, ja que s’ha de 
fer alguna cosa.  
Tanmateix, la zona 30 de Castillejos és un projecte que s’ha de tirar endavant i 
que ha de pacificar l’espai. 
 
La Regidora planteja respecte els busos turístics que hi ha carrers pacificats i 
altres carrers que han d’adsorbir la resta del tràfic. Ha exigit a la Àrea 
Metropolitana de Barcelona, que té aquesta responsabilitat dels busos turístics, 
per reduir el problema. 
Referit a la Ronda de Dalt, si s’aprova el pressupost per l’ arranjament del 
Túnel de la Rovira, implicarà una baixada del trànsit al barri. 
S’està estudiant, des de la Taula Tècnica de Mobilitat, el canvi semafòric per 
evitar els embotellaments dels matins. 
Referit a Castillejos ha de ser Zona 30 i s’ha de treballar amb més profunditat.  



 
 

- Àrea Verda: les àrees que connecten Can Baró amb Baix Guinardó o el 
Guinardó amb la Font d’en Fargues, haurien de ser intercanviables perquè la 
gent pugui aparcar en les unes o en les altres.  

 
La Regidora està d’acord en la proposta que es fa i s’ha de treballar en un 
Decret. 

 
- Pla antipals: volen saber les dades dels estudis dels plans antipals. Hi havia 

diners per fer-ho aquest 2022, però no s’ha fet cap actuació. 
 
La Regidora informa que al juliol es va aprovar la Mesura i hi ha varis projectes 
executats i al primer trimestre del 2023 es començaran a treure els primers pal 
de la Fase 1 del Pla antipals. 

 
- Espai jardins Baix Guinardó: s’ha instal·lat una zona de bàsquet i una de 

futbol al parc, aquest espai està generant molèsties contínuament, la gent juga 
quan vol. És un espai obert, però s’ha de ser responsable pel que fa a la utilitat 
de l’espai, hi ha certes hores que no són adequades, com per exemple a la una 
de la matinada.  

 
            La Regidora ha fet visites i a partir de les 22h no ha observat sorolls.                 
            Si hi ha soroll avisar a la GUB, per tenir dades objectives. 
 

- Obres del carrer Pi i Maragall: volen saber quina afectació estan tenint les 
obres del carrer Pi i Maragall, especialment en el comerç.  
 
La Regidora manifesta que s’estan fent les mesures possibles per afavorir el 
pas de vianants i es continuarà treballant amb els comerciants. 
 

3. Mercat de l’Estrella 
 

La Regidora informe que aquest és un punt explicatiu, no de debat, donat que no es té 
tota la informació on a futur es podrà instal·lar. 
 
El Sr. Pere Sirvent, Director de Mercats i Projectes Estratègics, pren el torn de paraula 
per explicar el tercer punt del dia.  
 
El juny del 2021 es van trobar un seguit de patologies al mercat que va provocar haver 
de traslladar el mercat de forma temporal. Es va intentar mantenir el mercat en el seu 
districte, el districte de Gràcia, i es van valorar diversos espais: Plaça de la Rovira i 
Plaça Joanic. Cap d’ells va complir els requisits tècnics i de seguretat.  
 
Es va girar el focus a altres districtes com Horta-Guinardó. Es van avaluar els Jardins 
d’Indústria, però tenien molt poca viabilitat. També el passatge Sant Pere i el Torrent 
de LLigalbé, però tampoc complien les normatives. En paral·lel es va donar una volta a 



Pi i Maragall, però hi ha una obra encarregada a BIMSA que col·lisionava amb la 
possible execució, per tant, hagués estat endarrerir el projecte. 
A partir d’aquí van aparèixer les últimes propostes. Una al carrer Sardenya, però hi 
havia un compromís d’executar-hi un altre equipament,  el segon la plaça Alfons X, 
però des del punt de vista comercial la sensació no era bona, i per últim, el parc del 
Baix Guinardó on si que es va observar una bona oportunitat respecte a tots els 
requisits.  
 
Ara mateix Ecologia Urbana té l’encàrrec de proporcionar a Mercats noves ubicacions  
alternatives. 
 

4. Precs i preguntes 
 
El Conseller del Barri obre el quart punt de l’ordre del dia. 
 

Intervenció Resposta 
Rodolfo: en el carrer Castillejos no es 
neteja la brutícia dels arbres, tampoc la 
zona de l’autobús. 
La circulació del carrer també és molt 
dolenta. Després del carrer Cartagena hi 
ha molts accidents, sobretot de 
bicicletes. 
Sobre el tema Hotel Mas Casanoves , 
cada divendres a la nit hi ha una parella 
que va drogada. Els nens passen per 
allà. També hi ha robatoris. No hi ha 
vigilància. La zona està molt bruta i cada 
dia aparquen cotxes privats de la 
companyia que fa les obres. La recollida 
d’escombraries és molt tard a la nit i fan 
molt soroll. 
 
 

Regidora: s’han apuntat l’entorn i es 
mirarà amb deteniment amb els 
responsables de neteja del Districte. 
Sobre la situació del divendres a la nit 
no ho tenien detectat. Amb l’Hotel es té 
un sistema de vigilància molt ferm i es 
parlarà amb els responsables del 
centre. 
Tampoc es tenia detectat el tema de 
l’aparcament i també es mirarà de 
solucionar.  
 
 

Jose Luis: des del col·lectiu de Hort El 
Bröt, reclamen que es torni a 
implementar l’Hort Comunitari. El 
desallotjament va ser una decisió 
unilateral que no entén com es va 
prendre. Han recollit 1.600 firmes. 
  

Regidora: l’Hort El Bröt es va 
desallotjar per la quantitat de queixes 
que els veïns de l’entorn van fer. Era 
una ocupació il·legal en un espai 
municipal. Es va intentar mediar amb 
els ocupants i trobar una solució per fer 
un ús comunitari. Davant d’un ocupació 
conflictiva en l’entorn va instar a un 
Jutge a decidir el desallotjament. Per 
tant com a Regidora del Districte es va 
haver de decidir una actuació. 
  



Montse: al carrer Camèlies hi ha sis 
contenidors. Demana que es netegin. 
Quan van venir a canviar els contenidors 
no entén per què els van intercanviar. 
Abans tenien els de reciclatge i ara tenen 
els de rebuig. 

Regidora: s’apunten el tema dels 
contenidors i s’intentarà que es faci 
efectiu l’endemà mateix. 
És un punt negre de neteja al Districte. 

Raül: demana fer una visita pel barri per 
observar la brutícia dels contenidors. 
Tampoc entén per què els contenidors 
d’orgànica s’han reduït. El sistema no 
funciona. 
Per últim, hi ha un tema de neteja de 
carrers, el barri està molt brut. 

Regidora: no es té el barri prou net. Es 
farà una visita en directe amb els 
responsables de neteja i els veïns per 
veure el que es pot millorar. 

Montse: hi ha un problema amb les 
papereres dels parcs on hi ha festes 
infantils. Les papereres no són suficients, 
en falten més. 
També, demana que es faci la neteja de 
grafits. 
Per altra banda, que es replantin els 
arbres que es van tallant. 
També vol comentar que estan a un barri 
que té molts desnivells, hi ha moltes 
voreres que estan en mal estat i quan es 
fan les reparacions estaria bé posar 
rajoles antilliscants. 
Per altra banda, demana ajuntar els 
contenidors de rebuig amb els de 
reciclatge. 
 

Regidora: s’apunten el tema 
d’incrementar papereres.  
Té raó amb el tema de grafits i és un 
tema que s’està tractant per la seva 
neteja. 
Sobre el replanteig dels arbres, en 
aquests moments s’estan plantant 
8.000 arbres en tota la ciutat, una part 
d’aquests arbres també pertany al barri 
del Baix Guinardó. 
Ara mateix, cada vegada que s’està 
fent un arranjament de voreres ja 
s’estan posant antilliscants. 
Miraran el problema dels contenidors.  

Patrícia: no es nota que es fa la neteja. 
La majoria de contenidors estan trencats. 
Hi ha més brutícia que abans. 
Els dos pipicans estan molt bruts. 
El barri fa tres anys que està abandonat, 
la il·luminació és molt dolenta. 
En el passatge de l’Encarnació sempre hi 
ha un bassal d’aigua, plogui o no. 
Vol saber qui protegeix el parc i les 
zones verdes del barri.  
Vol saber a quin lloc es col·locarà el 
mercat de l’Estrella.  
 

Regidora: la Guàrdia Urbana està 
controlant el problema dels excrements 
i l’incivisme.  
Sobre la il·luminació n’és conscient i, a 
poc a poc, es van restituint les 
làmpades amb làmpades leds i poda 
d’arbres. 
 

Xerco: al carrer Padilla 397 hi ha una 
zona de jocs infantil envoltada per una 
zona verda, el problema és que el servei 
de neteja és deficitari.  
Per altra banda, sobre l’Hort El Bröt, les 
signatures no tenen cap validació.  

Regidora:  es netejarà el carrer Padilla 
397.  
Serveis Socials està actuant amb les 
persones sense sostre. 

Teresa: no entén com no s’aprofita 
l’empenta política al Districte.  

 El repte al barri és l’accessibilitat i per 
això el Pla antiplas, paviments 
antilliscants,.. 



Antonio: el Baix Guinardó forma part de 
la zona de baixes emissions de 
Barcelona, no és veritat. Al barri hi ha 
molta contaminació vehicular.  
 

Regidora: es mirarà amb TMB la 
solució de busos turístics per baixar les 
emissions.  

Carles: sobre els gossos, s’està recollint 
signatures per demanar millores respecte 
al tema. No sap qui governa la Guàrdia 
Urbana, però no entén les seves 
funcions. Han tingut un atac de 
pentinades de la Guàrdia Urbana. Han 
posat multes de tota mena. Per exemple, 
multes a persones de 80 anys per no 
portar paper d’identificació. Els gossos 
mereixen un respecte. Després hi ha 
incivismes humans i no es fa res. 

Regidora: no és cap acció contra els 
gossos, sinó cap a les persones 
incíviques. S’ha de multar aquell que 
no compleixi les normes.  
Respecte els porcs senglars, les 
batudes no les organitza l’Ajuntament i 
s’està parlant amb el Departament 
d’Agricultura. Ara el problema és amb 
els veïns que els hi donen menjar.  

Anna: traslladar el mercat de l’Estrella al 
parc del Guinardó era un error perquè és 
un parc, no un solar. 
No entén l’actitud que s’ha tingut per part 
de regidoria, només han aconseguit 
enfrontar els paradistes amb els veïns.  
En les properes intervencions demana 
concretar els temes que es tractaran. 
També, vol que es trobi tan aviat com 
sigui possible un lloc al mercat.  
 

Regidora: no opinarà sobre temes 
d’ètica.  
La nova ubicació del mercat s’està 
treballant. L’alcaldessa ha encarregat a 
Espai Urbà trobar una nova ubicació.  

Simón: fer el mercat al parc hauria estat 
un error, s’ha de tenir en compte el parc i 
la importància que té entre el veïnat. És 
un dels pocs pulmons verds de la ciutat. 

Regidora: la part infantil al projecte del 
mercat de l’Estrella no es tocava. 

Francisco: hi ha molts problemes amb 
els excrements dels gossos a tot el barri. 
Demana solucionar-ho, com per exemple 
fer proves d’ADN als excrements. 
També reclama que l’associació de veïns 
de Baix Guinardó no representa al 
veïnat.  
 

Regidora: no funciona fer les proves 
de ADN pel preu que significa cada 
anàlisi. 

Andreu:  demana que es doni una 
alternativa al mercat. No veu una solució 
a curt termini. 
També, des dels paradistes del mercat 
de l’Estrella, s’ha fet una campanya de 
divulgació en contra dels veïns que han 
lluitat pel parc del Baix Guinardó.  

Regidora: Ella signa l’ordre del dia que 
es decideix a la Comissió de 
Seguiment del Consell de Barri. 

Paquita: han posat uns contenidors 
nous. Les lletres són blanques i no es 
llegeixen. 
Sobre l’Hort El Bröt, es va treure perquè 
allà a partir de les 12 h hi havia festes i 
feien soroll. Aquesta és la raó per la qual 
molts veïns es van queixar.  
També, falten places d’aparcament al 
barri.  

Regidora: s’apunten el tema de les 
lletres blanques dels contenidors. 
Respecte a Torrent de Lligalbé, dona 
gràcies per haver passar el dossier al 
Districte. 
 



Antonio: representa al grup de veïns 
Salvem el Guinardó. 
El 2017 es va comunicar que farien una 
millora al carrer Praga que consistia a 
tallar els 51 arbres. Es va negar acceptar 
la millora i no es va fer. Aleshores els van 
dir que ho farien al següent mandat. La 
regidora va venir a fer una visita al carrer 
i va dir que les millores no es podrien fer, 
però sí el projecte. No s’ha fet. Demana 
que es convoqui una reunió. 
També, sobre la recollida de deixalles, és 
un punt que funciona molt malament. No 
s’està netejant.  
Tampoc es netegen les defecacions de 
coloms. 
Per altra banda, demana posar els 
contenidors on hi hagi llum, ja que no es 
poden veure els colors.  
Per últim, són conscients que els 
venedors del mercat de l’Estrella són 
víctimes i per això demanen trobar una 
solució al més aviat possible.  

Regidora: sobre el carrer Praga, no es 
va comprometre a tenir un executiu, 
sinó intentar arribar a un projecte. Ara 
es té un projecte que marca una secció 
al carrer Pi i Maragall. Aquesta secció 
segurament respon al que es va 
demanar per part dels veïns: us espai 
verd a banda i banda  Un cop acabat Pi 
i Maragall s’abordarà el carrer Praga. 

Vega: vol exposar que a la zona del parc 
on tots els gossos van a fer les 
necessitats, hi ha molta contaminació 
acústica. Demana que s’estableixi un 
horari. 

Regidora: el que s’ha de fer és trucar a 
la Guàrdia Urbana, perquè l’Ajuntament 
en tingui constància. Regidora també 
pren nota. 
 

David: l’associació de veïns no 
representa el barri perquè fa més d’un 
any que discrimina l’entrada de veïns i 
veïnes a l’associació.  
Els veïns tenen dret a dir la seva opinió.   
Regidoria no escolta el barri i no fa res 
per aquest. Demana explicacions sobre 
l’associació de veïns.  
També demana explicacions al president 
perquè no deixa entrar veïns i veïnes a 
l’associació. 
Demana públicament als representats 
polítics del districte que es pronuncien 
sobre el tema. 

Regidora: mai intervindrà en una 
entitat de la societat civil. La Regidora 
mai pot interferir en una entitat.  
L’Associació de Veïns i Veïnes és el 
grup organitzat de persones  més gran 
del barri i per això es reuneix, igual que 
amb altres entitats del barri. 
 

Armengol: l’associació de veïns fa el 
que l’Ajuntament diu, no escolta el 
veïnat.  

 
 

 
 
El Conseller de Barrei dona per conclosa la sessió a les 22:10 h 
 
El contingut de la sessió es pot visualitzar sencer a través de l’enllaç: 
https://www.youtube.com/watch?v=fRaq_NoDJ98 


